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Summary 
 

Geographical information technology applied in urban geography. Gated com-
munities in the metropolitan areas of Santiago de Chile and Valparaíso 

For the past five years an increasing number of gated communities and even 
“gated cities” in Latin American agglomerations arose a great deal of interest of 
both geographers and experts in urbanism. There is, however, a lack of perti-
nent data, especially for comparative studies within the metropolises, because 
complete data sets are not available routinely. An appropriate data basis was 
created for Santiago de Chile and Valparaíso. The paper focuses on methodo-
logical aspects of the design and preparation of a geographical data basis detail-
ing the structures of gated communities in the metropolitan areas of these two 
cities. Due to incomplete cadastral information geographical information tech-
nologies (GIT) including Geographical Information Systems (GIS) and the Global 
Positional System (GPS) play an important role in the elaboration of this re-
source. It was, however, necessary to collect additional information by fieldwork. 



Examples of some communities demonstrate the research possibilities offered 
by this data basis.  

 
 

Zusammenfassung 
 
Die Entstehung geschlossener Wohnviertel und gar ummauerter neuer Städ-

te innerhalb und am Rande lateinamerikanischer Agglomerationen ist seit etwa 
fünf Jahren zu einem Forschungsgegenstand der Geographie und der Stadtfor-
schung geworden. Es gibt jedoch kaum ausreichende Daten, sodass sich viele 
Autoren auf Fallstudien stützen müssen. Vergleichende oder flächendeckende 
Untersuchungen innerhalb einer Agglomeration sind daher kaum möglich. In 
Santiago de Chile wurde eine flächendeckende Datenbank aller ummauerten 
bzw. anderweitig gesicherten Wohnquartiere erstellt. Der Beitrag konzentriert 
sich auf die methodischen Aspekte der Konzipierung und Füllung dieser Daten-
bank, die für die Metropolitanzonen von Santiago de Chile und Valparaiso er-
stellt wurde. Wegen der Unzulänglichkeit der städtischen Kataster (vgl. ARENAS 
et al. 2002) mussten Geo-Daten über GPS erhoben und in das Geographische 
Informationssystem eingefügt werden (zur Problematik von Stadtkatastern in 
Lateinamerika vgl. GOMEZ 1994; zu Aspekten der GIT-Anwendung in Städten: 
ESCOLANO 2001). Weitere Informationen wurden auf empirischem Weg erhoben. 
In Beispielen werden Ergebnisse aus einzelnen Gemeinden vorgestellt.  


